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MARTORELL pàg 10

Primer pas per 
rehabilitar l’antiga
torre de Santa Llúcia

SANT ANDREU pàg 12

El consistori comprarà un
solar per fer-hi pisos socials

MOBILITAT pàg 16

Nou bus a Esparreguera
i Abrera fins a Barcelona El nou Cupra Raval es fabricarà a Martorell pàg 8

La història segueix

La batalla del 28M arriba 
amb l’esquerra com a favorita
Amb la gran excepció de Martorell, el PSC vol revalidar la seva força al Montserratí i ERC busca créixer més pàgs 2 i 3
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OLESA pàg 14

El municipi encara no té 
el vistiplau del Govern al
seu pla contra la sequera

MARTORELL pàg 10
El saxofonista Pere Miró
estrena l’àlbum ‘Esbirro’
amb la banda Scaramanga
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EL MONTSERRATÍ, DAVANT LES URNES
Tot el que et cal saber per decidir el vot

El Montserratí és un territori ma-
joritàriament d’esquerres, tal com
s’aprecia si es dona un cop d’ull als
seus consistoris, on el PSC és la
principal força. En aquest darrer
mandat, els socialistes han estat
al capdavant de les alcaldies de
Sant Andreu de la Barca, Espar-
reguera, Abrera i Sant Esteve
Sesrovires. A Olesa de Montser-
rat l’alcaldia ha estat per al Bloc
Olesà, mentre que la de Collbató
l’ha ostentat ERC, on té majoria
absoluta. Les úniques excepcions
són les batllies de Junts a Castellví
de Rosanes (on el partit es pre-
senta com a Endavant) –hi go-
verna amb els socialistes– i Mar-
torell, on la força de Xavier Fo-
nollosa és indubtable.

En aquest escenari, però, cal
tenir en compte que el PSC no ha
governat en solitari a cap de les lo-
calitats del Montserratí, ni tan sols
a Abrera, on té majoria absoluta
però ha compartit govern amb
ERC, una formació que vol con-
tinuar creixent arreu. A Sant An-
dreu, en canvi, governa amb Ciu-
tadans, a Esparreguera amb els
comuns i a Sant Esteve amb Ara
Sant Esteve i Ciutadans. L’objec-
tiu dels socialistes als municipis on
no va quedar lluny de la majoria
absoluta, com a Sant Andreu i Es-
parreguera, és aconseguir-la ara,
tot i que el repte no és senzill. En
el cas de Sant Andreu caldrà veu-
re el paper de l’alcaldessa Alba,
que es presenta per primer cop a

les eleccions després de rellevar
Enric Llorca el 2021.

També cal apuntar que la
previsible davallada de Cs pot fer
créixer una mica les possibilitats
del retorn de les majories abso-
lutes del PSC, especialment a

Sant Andreu de la Barca, on el
2019 els socialistes van quedar-
se a un sol regidor de poder go-
vernar en solitari.

LES ESQUERRES S’ORGANITZEN
L’espai electoral a l’esquerra dels
socialistes històricament sem-
pre ha estat fragmentat, també en
les eleccions municipals. La di-
visió dels partits perjudica la
seva representació, sigui per
aconseguir el percentatge mí-
nim per entrar als ajuntaments o
per sumar forces a l’hora d’obte-
nir regidors. Enguany, sembla
que hi ha hagut voluntat per mo-
dificar la dinàmica habitual.

El cas més destacat és el pac-
te entre el Bloc Olesà, que governa
a Olesa de Montserrat, i la CUP
per presentar-se en coalició. Des-
prés de quatre anys arribant a
acords, han decidit configurar
una candidatura plegats per ob-
tenir més representació. A més,
canvien el candidat i l’aposta ac-
tual és per Jordi Martínez.

Tot i que en el cas d’Abrera
no té responsabilitats de go-

vern, la nova candidatura d’Al-
ternativa En Comú repeteix el
patró d’unir una plataforma
municipal, com ho era Alterna-
tiva d’Abrera, amb un partit po-
lític, com ho són els comuns. La
intenció també seria sumar for-
ces aprofitant la similitud ideo-
lògica i de programes.

Per últim, hi ha les diferents
opcions de Sant Andreu de la Bar-
ca. En aquests comicis, Podem i
l’espai dels comuns es presenten
en una mateixa llista: Sant An-
dreu de la Barca En Comú Po-
dem. El 2019, en canvi, Podem i
els comuns van presentar dues
candidatures separades, el que va
fer que els comuns no assolissin
representació i es perdessin 380
vots, que representaven un 3,2%
del total. L’objectiu seria evitar
que això torni a passar.

Amb tot, Sant Andreu de la
Barca ja tenia el precedent d’ERC,
que en les últimes eleccions es va
presentar sota el paraigua de
Fem Sant Andreu conjuntament
amb la plataforma Vecinos por el
Cambio. Així mateix, per als co-

micis del 28M també hi inclouen
Esquerra Unida i Alternativa.

LES NOVETATS
El 2022, Castellví de Rosanes va
superar la xifra dels 2.000 habi-
tants, el que comporta que en el
pròxim mandat passarà d’un
ajuntament de nou regidors a un
d’onze. Enguany, s’hi presenten

quatre partits, com també ho
van fer el 2019. L’única diferèn-
cia és que Cs, que no va obtenir
representació, ja no hi és i ara hi
haurà l’opció de Vox, amb Rubén
Muñoz al capdavant.

Pel que fa a Endavant (Junts),
es torna a presentar l’alcalde
Adrià Camino com a cap de llis-
ta, mentre que pels socialistes re-

peteix Vicky Castellanos, que
també forma part del govern
municipal. Per la seva banda,
Fem Poble ERC Castellví presenta
una nova alcaldable: Anna Gil.

Una altra curiositat d’aquest
28M és que a Sant Esteve Sesro-
vires, amb menys de 8.000 ha-
bitants, es presenten deu llistes
diferents per cobrir el lloc de
tretze regidors. De fet, el 2019 ja
van superar el seu propi record
amb nou propostes polítiques, i
ara encara en sumen una més. 

En els últims comicis, sis par-
tits van aconseguir representació:
ERC, PSC, Ara, Cs, Alternativa i
els comuns. En el cas dels dos úl-
tims partits, van estar a menys de
35 vots de quedar-se fora, així que
ara caldrà veure si són capaços de
mantenir-se al consistori.

I MARTORELL?
En l’anterior edició de Línia Nord
es va abordar a fons el panorama
electoral de Martorell. Podeu re-
cuperar l’edició en qüestió en
PDF i l’anàlisi completa en format
digital al web linianord.cat.<

Un territori que mira a l’esquerra
» Els socialistes encapçalen la meitat dels ajuntaments del Montserratí i tot indica que els mantindran 
» ERC es perfila com el principal rival del PSC mentre altres candidatures d’esquerres uneixen forces

Ana Alba (PSC) va rellevar Enric Llorca a Sant Andreu el 2021 i ara afronta els seus primers comicis com a candidata. Foto: Aj. de Sant Andreu de la Barca

Junts, que governa 
a Castellví com 

a Endavant, ho té
difícil per créixer a la

resta de municipis 

Cal veure fins a quin
punt pot beneficiar 

el PSC la més que
probable davallada

de Ciutadans

Mar Sifre
MONTSERRATÍ
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4Fa quatre anys, les localitats on hi va haver ma-
joria absoluta van ser Collbató (ERC); Abrera,
on el PSC es va imposar còmodament però, tot
i no necessitar-ho, va fer un pacte de govern amb
ERC; i Martorell, on Xavier Fonollosa (Junts)
va obtenir 12 regidors.

Més enllà d’aquestes tres realitats, cal re-
cordar els resultats ajustats de Sant Esteve, on
ERC es va imposar per només un regidor al PSC
però no va poder governar; la rotunda victòria
del PSC a Esparreguera amb 9 regidors, segu-
it d’ERC amb tres; i el còmode triomf socialis-
ta (10 regidors) a Sant Andreu.

A Castellví, per la seva banda, la victòria va
ser per a Junts, sota la marca Endavant, amb 4
regidors, mentre que a Olesa, la formació més vo-
tada va ser el Bloc Olesà, que va arribar fins a la
xifra de 8 regidors.<

4La campanya electoral ha estat marcada
per la impugnació provisional de la llista Junts
per Esparreguera-Ara Pacte Local, que tot i que
al final la justícia els permet presentar-se, du-
rant els dies previs a la campanya semblava que
no podrien fer-ho. 

La polèmica va tenir lloc perquè la coalició Es-
parreguera 2031 Junts va impugnar-la als jut-
jats perquè el nom podia generar confusió amb
la seva candidatura. La llista impugnada va pre-
sentar a contrarellotge un recurs d’empara al Tri-
bunal Constitucional, que li va donar la raó i que
finalment li permet concorre al 28M.

La majoria de la resta de partits van defen-
sar que la llista Junts per Esparreguera-Ara Pac-
te Local pogués concórrer a les eleccions. Co-
incidien que la justícia no havia de privar-los del
dret a participar en uns comicis.<

4El 2019, el PSC va tenir, en alguns municipis,
la possibilitat de pactar amb Cs per aconseguir
l’alcaldia, però la previsible davallada d’aques-
ta formació farà molt més difícil que aquest cop
els taronges siguin decisius per formar governs.
En aquest cas, els socialistes hauran d’optar per
aconseguir majories mirant a la seva esquerra,
sigui amb ERC, els comuns o amb candidatures
municipalistes. Uns pactes que poden ser més
probables que no pas les majories absolutes, tot
i que n’hi podria haver alguna.

Per altra banda, a Olesa, el fet que el Bloc
Olesà es presenti en coalició amb la CUP en
principi dificultaria una repetició de l’actual pac-
te de govern amb Junts. De fet, l’objectiu de la
unió entre les dues opcions polítiques és poder
sumar més representació i així poder prescin-
dir dels seus actuals socis.<

Possibles pactes

La campanya electoral
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Foto: Junts per Esparreguera

Els resultats del 2019 Els protagonistes

“A Sant Andreu tenim un
desenvolupament terri-
torial i econòmic molt po-

tent, i ho tenim tot perquè
ens vagi bé. Creem sinergies

amb diferents sectors per retenir el talent”

A. ALBA (PSC)“
“Som un projecte amb
objectius comuns, mira-
des diverses i capacitat de
transformar Olesa i de tirar
endavant. Des del quilòmetre
zero, volem anar molt més lluny”

J. MARTÍNEZ (BO-CUP)

“Volem definir i constru-
ir l’Esparreguera de la
pròxima dècada des de la

suma amb els grups polí-
tics i amb el conjunt de veïns

perquè tinguin millor qualitat de vida”

E. RIVAS (PSC)

“El nostre projecte per a
Sant Esteve mira el futur
amb optimisme i il·lusió,

obre les portes a tothom i té
la voluntat de sumar els veïns i

veïnes que volen avançar col·lectivament”

E. CARBONELL (PSC)

“Liderarem la nova Ab-
rera per donar resposta a
les necessitats de les fa-
mílies, les empreses i el tei-
xit associatiu. Tot plegat, amb
una visió feminista, ecologista i plural”

J. NAHARRO (PSC)

“A Collbató tenim molts
projectes per culminar i al-
tres per iniciar, i ho faré
amb el millor equip. La il·lu-
sió, el compromís i les ganes de
treballar pel poble continuen intactes”

M. SOLÀ (ERC)
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La lupa

Fa només 125 anys, construir un edifici al
mig del carrer en alguns indrets de Bar-
celona no només era possible, sinó que
era legal.

L’Eixample d’Ildefons Cerdà va començar a
dibuixar-se fa 170 anys, sobre un territori que
envoltava les muralles de Barcelona, però que
pertanyia a altres municipis com Sants, Hosta-
francs, la Vila de Gràcia o Sant Andreu de Pa-
lomar.

El Pla de l’Eixample de Barcelona es va iniciar
el 1859, però sense comptar amb la jurisdicció so-
bre els municipis que l’envoltaven, així que, per
molt projecte d’Eixample que hi hagués, per a un
promotor o una empresa era més important ali-
near-se, per exemple, al carrer Pere IV o al carrer
del Clot a Sant Martí de Provençals que no pas res-
pectar el traçat d’un futur carrer, que ves a saber
si acabaria passant per allà.

D’aquesta manera, a tots aquells municipis on
Barcelona no podia governar, lluny d’anar facili-
tant-se el desplegament del Pla Cerdà es conti-
nuava construint en espais que haurien d’haver es-
tat reservats per als nous carrers. El 1876 es van
produir les primeres annexions, però no va ser fins
40 anys després de la seva aprovació el 1899, ja ga-
irebé en ple segle XX, que es van integrar els mu-
nicipis més importants com Sarrià, Sant Gervasi
de Cassoles o Sant Martí de Provençals.

La veritable i més radical diferència entre
l’Eixample dret i l’Eixample esquerre té l’origen en
la manca de governança de Barcelona fora del seu
límit municipal fins a principis del segle XX. Els
plànols de l’època mostren un desenvolupament
desigual a banda i banda de la frontera entre Bar-
celona i Sant Martí. L’esquerra de l’Eixample
obeïa estrictament el traçat i la geometria del pro-

jecte, i veia florir als seus carrers els primers edi-
ficis modernistes. Per contra, a la dreta de l’Ei-
xample, aliena a les directrius del Pla Cerdà, hi
campava una certa anarquia, amb algunes excep-
cions de les ments més visionàries.

Tot i això, aquesta visió d’un futur compartit va
precipitar finalment la unió. El Plànol de la Uni-
ficació dels Pobles del Pla de Barcelona, dibuixat
per Ricard Alsina Amils el 1899, segellava un pac-
te ambiciós basat en la seguretat que junts els ani-
ria millor. Certament, hi havia reptes comuns que
transcendien els interessos de cada municipi par-
ticular.

D’una banda, la necessitat imperiosa de sor-
tir de les muralles que asfixiaven una insalubre
Barcelona fuetejada per la tuberculosi. De l’altra,
l’oportunitat de negoci que tots veien a la nova
terra inhòspita, amb nous carrers, nous mitjans
de transport com el tramvia i noves tecnologies
a implantar com el gas o l’electricitat, on l’impuls
de Barcelona a l’Exposició Universal del 1888 pri-
mer, i del 1929 després, acabarien sent deter-
minants.

Els problemes de Barcelona avui no són menors
que els de principis del segle XX; el límit de Coll-
serola, el Besòs, el Llobregat i el mar són les mu-
ralles de llavors. I les comarques del Barcelonès,
el Maresme, el Baix Llobregat i els dos Vallesos,
els seus municipis limítrofs.

Els reptes tampoc són menyspreables. La man-
ca de sòl residencial, la necessitat de naturalitzar
les ciutats i de combatre el canvi climàtic o una po-
lítica de transport metropolità seriosa perquè es-
collir viure a Sant Cugat, a Tiana o al Papiol no pas-
si per pensar en la dependència del cotxe en són
alguns exemples.

Ampliar el tauler de joc és fonamental, i per
això cal canviar també les regles. No hi ha una di-
ferència morfològica real entre Sant Andreu de Pa-
lomar i Santa Coloma de Gramenet, o entre Sant
Adrià de Besòs i Sant Martí, però sí que n’hi ha
d’administrativa i de política. La constatació del
1899 que, sota un mateix govern, les polítiques ter-
ritorials de transport, residencials o d’evolució de
la ciència i la tècnica serien més efectives sembla
topar avui amb moltes dificultats.

L’Àrea Metropolitana de Barcelona, amb 36
municipis i gairebé 3 milions i mig de persones,
es mostra com una torre de Babel amb diferents
interessos i estratègies polítiques.

Assistim ara a la recent aprovació del Pla Di-
rector Urbanístic Metropolità (PDUM), que ha tin-
gut un llarg debat i, com no podia ser d’una altra
manera, un llarg procés participatiu que conclourà
a finals del mes d’octubre amb la presentació d’es-
menes. El PDUM deixa enrere el grapejat PGM del
1976 (sembla que ens agraden els períodes de 40
anys), aquesta vegada amb la mirada posada al
2050, però sense veritables canvis a nivell de go-
vernança política.

L’evidència d’estar davant d’un repte majúscul
va empènyer fa més d’un segle cap a la unificació
dels pobles del pla de Barcelona sota un mateix go-
vern municipal. Avui s’escriuen les pàgines de l’o-
rigen del segon Eixample. El temps dirà si aquest
territori necessitarà una nova alcaldia.

Els problemes de Barcelona 
avui no són menors que els 

de principis del segle XX

NLes millors
perles

Una jugadora de la Queens League rep una falta, cau a terra
i es queixa en català. Abans que l’ajuda i la preocupació, el

que arriba és una imposició molt més important: “Habla en
castellano. Acuérdate de hablar en castellano”, li ordena l’àrbitra.

Agafar un tren perquè et porti a Terrassa i que canviï de
rumb per arribar a Sabadell. Sembla cosa de Rodalies,

però aquesta vegada l’autor de la pífia és Ferrocarrils. Els
passatgers van haver de baixar del tren i retrocedir.

“Som campions de Lliga! El millor equip del món: el Barça”.
Fins aquí, la celebració d’un jove culer als micròfons de

TV3no era gaire destacable. Però el noi es va animar davant la
càmera i va cridar: “Independència! Puta Espanya!”. S’ha fet viral.

Els miracles existeixen. O almenys això pensarà a partir
d’ara un home de Galícia que plorava la mort de la seva

mare i, de cop i volta, la va veure despertar. La dona havia
patit una síncope, però el metge l’havia donat per morta.

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

Mecanoscrit del segon Eixample
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Alerten d’intents d’estafa a comerços
i gent gran a Martorell

‘La Supernit a les Biblioteques’ 
de TV3 serà a Martorell

Abrera firma un conveni urbanístic 
amb la Rovira i Virgili

El + llegit línianord.cat
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Incrementen la freqüència del bus 
Olesa-Abrera-Barcelona

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Guanyarà Fonollosa, però com?

A les xarxes

@mar_bermjim: Degoteig de denúncies
contra el professor de Blanquerna acusat
d’assetjament sexual i abús de poder. Ja hi
ha 4 denúncies formals presentades.

@afarrasc: D’una cosa estic segur: els tres
candidats a alcalde de Barcelona que no
guanyin dimitiran com a regidors després
de les eleccions. #Municipals2023.

#CampanyaElectoral

@mossos: Investiguem la invasió de
camp d’ahir [14-5-2023] a l’RCDE Stadium
per infracció de la llei de l’esport i per des-
ordres públics i danys.

#InvasióDeCamp #AssetjamentSexual

Safata d’entrada

Ignacio Abella escriu al seu
Regne de la utopia: “I els pe-
riodistes van deixar de per-

seguir i encoratjar polítics de va-
nes paraules, i els poderosos van
ser marginats, oblidats, i els úl-
tims van voler continuar sent úl-
tims… I en aquell mateix instant
va deixar d’haver-hi primers”. 

Quan s’acosten les eleccions,
les assessories indiquen cap a on
han de mirar les paraules per te-
nir cura del futur: polítiques de
la màgia. 

Potser caldria rebel·lar-se
contra certs interessos, malgrat
les seves façanes. La velocitat és
una equivocació que colpeja la
solidaritat, pervers equívoc anar
per davant en la jerarquia de la
competitivitat, de pretendre ser
el guanyador quan l’important
hauria de ser la reciprocitat. El
temps no és l’enemic, com les
drogues de disseny o la medio-

Presses
per Francesc Reina

critat. La celeritat ha destruït
part de la cordialitat, del gau-
di o la reflexió, és una eina dels
potentats per fer callar injus-
tícies i convertir-les en èxits
particulars. Allò que és ràpid
ven, falsifica. 

Però, com més esverament,
el semàfor es tanca; els movi-
ments capritxosos ens fan pe-
rillosament dependents del re-
llotge i del calendari, ens porten
a una esclavitud voluntària,
deia el geògraf Humboldt. Els
nostres salvadors solen fer el
mateix, l’ànsia precipitada va en
contra de la reflexió, de la unió,
forma part de la dominació… 

Som els que més invertim

al ventre matern, qui més tri-
ga de tots els animals a esgo-
tar la infància, però, tanmateix,
quanta urgència per madu-
rar. Si alguna cosa es fa ne-
cessària, és aixecar el peu de
l’accelerador per arribar a al-
gun lloc, la detecció oportuna
dels motius per aconseguir
més bon criteri, la serena har-
monia per esperar que arribin
els bons objectius. 

La base de la convivència és
donar-se les mans per assolir
juntes el premi, perquè ningú
se senti amenaçat per la riva-
litat de l’altre. Entre la llavor i
la recol·lecció, el període just
que porti la certesa. 
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Els semàfors

L’anunci de la fabricació del nou
cotxe elèctric Cupra Raval a la
planta de Martorell és una molt
bona notícia per a la indústria
de la comarca i els llocs de feina
que se’n derivaran. Tot plegat, 

a més, apostant per una
automoció sostenible.  

pàgina 8SEAT

Tot i que des de l’Ajuntament
d’Olesa de Montserrat asseguren
que han intentat posar-se en
contacte sense èxit amb l’ACA
per posar-hi remei, el cert és que
el seu Pla d’Emergència per
Sequera encara està avaluat 
de manera desfavorable. 

pàgina 14Ajuntament d’Olesa

Tal com es va comprometre el
secretari de Mobilitat i Transport
el mes de març, a partir de l’estiu
s’implementarà una nova línia de
bus d’Esparreguera a Barcelona,
passant per Abrera. Es tracta d’un
servei necessari que feia temps
que la ciutadania reclamava.

pàgina 14Govern
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Aproven que la SAREB cedeixi
habitatges al parc públic

HABITATGE4El Ple municipal
del mes de maig de l’Ajuntament
de Martorell ha aprovat per una-
nimitat que la  Societat de Ges-
tió d’Actius Procedents de la
Reestructuració Bancària, co-
neguda popularment com a SA-
REB, cedeixi els habitatges i el
sòl urbanitzable de la seva pro-
pietat al parc públic de les ad-
ministracions, siguin locals o
autonòmiques. 

L’objectiu és que aquests pi-
sos buits es tornin a posar en cir-
culació per destinar-los a llogu-
er social i intentar pal·liar, així, el

problema d’accés a l’habitatge
que pateix Martorell, així com la
majoria de municipis de la zona.

La moció, que ha estat apro-
vada per tots els grups polítics,
va ser presentada per Movem
Martorell i ERC. Així mateix, la
proposta també reclama la crea-
ció d’un cens dels actius i dotar
les administracions locals dels
recursos econòmics per poder
gestionar-los. 

Aquesta, a més, va ser l’última
moció presentada en l’actual le-
gislatura, ja que les eleccions mu-
nicipals se celebren el 28 de maig.

Nou aparcament a la Sínia
amb 300 places gratuïtes

TRANSPORT4Els ciutadans de
Martorell ja poden fer ús del nou
aparcament a l’aire lliure del
barri de la Sínia, que compta una
capacitat de 303 places gratuïtes.
A més, incorpora vuit estacio-
naments per a persones amb dis-
capacitat física i quatre punts de
recàrrega gratis per a vehicles
elèctrics.

L’objectiu del pàrquing és
millorar la mobilitat del nou
barri i alhora descongestionar el
Torrent de Llops i la mateixa
zona de la Sínia, tant pels veïns
com per la resta de persones que

vagin al Parc Central. A més, l’a-
parcament disposa d’un sistema
especial de drenatge de recolli-
da d’aigües pluvials entre les fi-
leres d’estacionament, que es
condueixen cap a un dipòsit
que serveix per aprofitar-les per
al reg del mateix Parc Central de
la Sínia.

Les sortides de l’aparcament
per als vianants són tres. Pel car-
rer Prat de la Riba hi ha dos ac-
cessos i pel camí de ronda que
uneix la Sínia i el Torrent dels
Llops amb el barri de Can Cases
n’hi ha un altre.

Polèmica entre l’Ajuntament 
i ERC sobre el bus elèctric 

SOSTENIBILITAT4ERC Marto-
rell va denunciar a les seves xar-
xes que el 12 de maig l’Ajunta-
ment havia instal·lat un genera-
dor a gasoil a la plaça Joan Ser-
rats per carregar el nou bus elèc-
tric. Des del consistori, però, de-
claren a Línia Nord que es trac-
ta “d’un fet puntual perquè els
busos elèctrics encara no estan en
funcionament”.

De fet, des de l’Ajuntament
informen que ara per ara s’estan

fent proves del nou vehicle, i per
això s’ha hagut de carregar amb
un generador a gasoil, a l’espe-
ra de la instal·lació completa
del subministrament definitiu.

Des del consistori, per tant,
asseguren que “evidentment els
busos elèctrics funcionaran amb
energia elèctrica”. Afegeixen, a
més, que encara estan pendents
del muntatge del carregador
perquè s’ha de fer a mida i cal
temps per tenir-lo a punt.

Celebració de l’últim Ple municipal. Foto: Ajuntament

Generador a gasoil. Foto: ERC

Educació | Aula nocturna a la Biblioteca de Martorell
Fins al 21 de juny la Biblioteca Francesc Pujols de Martorell estarà oberta com
a aula d’estudis per facilitar la preparació d’exàmens i treballs de cara a final de
curs. L’horari serà de dilluns a diumenge des de les 9 del matí fins a mitjanit.

INDUSTRIA4El president de
Seat, Wayne Griffiths, ha con-
firmat al saló de l’automòbil que
el Cupra Raval serà el nou cotxe
elèctric petit que es fabricarà a
Martorell a partir del 2025. El
grup Volkswagen té previst in-
vertir 3.000 milions d’euros en
aquesta planta per passar de la
combustió a l’electrificació amb
l’objectiu de produir vehicles
elèctrics d’aquí a dos anys.

El nom del nou cotxe, que ja
sonava fort en les últimes set-
manes, confirma l’aposta per
impulsar la marca de Barcelona
al món. Griffiths va expressar du-
rant el saló que “el Raval és una
de les parts més sorprenents de
Barcelona”, i que estan “orgu-
llosos” que el futur cotxe elèctric
urbà de la marca “porti el seu
nom i representi el seu esperit”.

Segons el president de Seat,
Cupra pretén ser més que una
marca de cotxes, i que per això
ja estan “parlant amb institu-

cions i organitzacions del Raval
per impulsar accions que ajudin
els més joves” del barri.

A més, Griffiths va voler re-
marcar que cal treballar per im-
pulsar una mobilitat sostenible
on el cotxe elèctric tingui un es-
pai destacat, i per això caldrien
millores en les infraestructures.

“El cotxe sostenible no és un pro-
blema, sinó part de la solució”, va
afirmar.

Amb tot, Seat celebra 70
anys des de la seva creació i 30
des que el 22 de febrer de 1993
s’inaugurava la planta de Mar-
torell, on s’han produït més de 12
milions d’automòbils.

Presentació del nou Cupra Raval. Foto: ACN

El nou cotxe elèctric Cupra
Raval es fabricarà a Martorell
» Griffiths reivindica la mobilitat elèctrica per a un futur sostenible
» L’empresa vol invertir 3.000 milions per electrificar la seva planta
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4Un bus va recórrer diversos
municipis del Garraf, del Baix Llo-
bregat i del Barcelonès per donar
feina a 500 persones. Es tracta del
projecte Barcelona Emplea de la
companyia Clece, especialitzada
en la prestació de serveis essen-
cials, i que es va portar a terme del
8 al 12 de maig a quatre ciutats
metropolitanes: l'Hospitalet (11 i
12 de maig), Martorell (10 de
maig), Vallirana (9 de maig) i Sitges
(8 de maig). "És un projecte pioner
a Catalunya, estàvem molt il·lu-
sionats", reconeix Cristina Fer-
nández, responsable de la ruta
Barcelona Emplea. 

La voluntat de la companyia
era seleccionar un centenar de
candidats a cada parada del bus
de Barcelona Emplea, que pròxi-
mament s’incorporaran a treballar
a l’empresa en diferents àmbits,
com a personal de neteja, de
manteniment, d’atenció a perso-
nes grans o amb mobilitat redu-
ïda i de vigilants de seguretat, en-
tre altres. Fernández detalla que al
bus hi havia un equip de selecció
de personal que va portar a terme
les entrevistes als candidats. Uns
candidats que es van inscriure a la
iniciativa a través del telèfon 900

060 120 o del seu web oficial per
obtenir cita prèvia, així com mit-
jançant els serveis de promoció
econòmica de Sitges, Vallirana,
l'Hospitalet i Martorell. 

Parlem amb una de les candi-
dates, Tania Bruceño, que va fer
l'entrevista a Sitges. Ella va ser re-
mesa al bus des de l'Ajuntament
d’aquest municipi. "Al bus de Cle-
ce em van atendre molt bé", ce-
lebra la Tania, que té experiència
en els àmbits de la neteja i de la
cura de gent gran. 

Així i tot, Barcelona Emplea va
atendre també persones que,
de manera espontània, entra-
ven al bus a fer entrevistes. A
més, si es donava el cas que no
es podia atendre algú per la gran
afluència de gent, recollien les se-
ves dades "per entrevistar-les en
els pròxims dies", tranquil·litza
Fernández. 

Aquest és el cas del Kevin Ma-
teo, que és precisament un dels
candidats espontanis que el dia 8
de maig es va apropar al bus
quan feia la seva parada a Sitges.
"Em van atendre molt bé, tot i no
tenir cita prèvia", agraeix el Kevin,
que ha presentat candidatura
com a treballador familiar.

VESSANT SOCIAL
Per altra banda, aquesta iniciati-
va ha tingut un vessant social, ja
que Clece volia oferir oportuni-
tats laborals a veïns i veïnes en si-
tuació vulnerable, com ara vícti-
mes de violència masclista, mi-
grants, persones en risc d’exclu-
sió o amb diversitat funcional.
“Volíem integrar al màxim per-
sones amb necessitats de feina”,
diu Rosa Llamas, responsable de
Recursos Humans de Clece a Ca-
talunya i les Balears. "El nostre
compromís amb la inserció la-
boral de persones en situació
de vulnerabilitat és present en to-
tes les nostres iniciatives d’ocu-
pació", coincideix Fernández, que
reconeix que és "engrescador"
poder oferir un lloc de feina i
"acompanyar aquestes persones
en el seu desenvolupament pro-
fessional", afegeix. 

En aquest sentit, el Kevin re-
corda que el dia que va fer l'en-
trevista va veure gent que, per l'e-
dat, poden no tenir gaire traça
amb les noves tecnologies, bàsi-
ques avui dia per buscar feina.
"Aquesta iniciativa els va ajudar
també en aquest sentit, ja que els
va fer propera i accessible la cer-

ca d’una oportunitat laboral",
destaca el Kevin.

Per aquesta raó, Clece ha tre-
ballat braç a braç en el marc d’a-
questa campanya amb entitats
del tercer sector com Creu Roja,
Ecom, Programa Incorpora, l’Hos-
pital Baptista de Sitges i Salut i
Comunitat per tal d’assolir aques-
ta meta. En aquest sentit, els dos
responsables de la companyia
recorden que, a Barcelona, Clece
compta amb un 7% de treballa-
dors en plantilla pertanyents a
col·lectius vulnerables. Montse
Parés, delegada social de Clece a
Catalunya i les Balears, reivindica
aquesta col·laboració amb les
entitats socials que permet una
"possibilitat real" d'inserir aques-
tes persones en les vacants ofer-
tes. Parés estima que al voltant
del 10% de les persones que
s’han seleccionat responen a
aquest perfil.

Clece, a més, farà un acom-
panyament personalitzat a
aquestes persones si detecta
alguna necessitat que cal abor-
dar, detalla Parés. "Volem donar
oportunitats a persones que
vulguin sumar en el projecte de
Clece", resumeix. 

VOLUNTAT D'ESTABILITAT
Això no vol dir, però, que no s’hi
poguessin presentar persones
amb un altre perfil. L’empresa
ha col·laborat estretament amb
els serveis de promoció econò-
mica dels ajuntaments de les
ciutats on va fer parada el bus per
tal que els derivessin perfils de
persones que s’adeqüessin a les
places demandades.

Els responsables de l’empre-
sa han detallat que van oferir
contractes adaptats a les neces-
sitats de cada persona, des de 20
fins a 40 hores setmanals, alguns
d’ells indefinits, altres temporals,
sempre amb la possibilitat de
passar a la borsa de treball de la
companyia un cop finalitzats.
L’objectiu és que gran part d’ells
esdevinguin indefinits a curt o
mitjà termini. “Que siguin perso-
nes que es quedin amb nosaltres”,
assenyala Llamas.

Per tot plegat, el Kevin i la
Tania, dues de les 826 persones
entrevistades, celebren aques-
ta iniciativa, que consideren
"molt propera, humana i posi-
tiva" per a les persones. "Jo la fa-
ria moltes més vegades", con-
clou, satisfeta, ella.

La ruta de la feina
Un bus recorre la província per
‘repartir’ 500 llocs de treball

La voluntat de la companyia era seleccionar un centenar de candidats a cada parada del bus de Barcelona Emplea. Fotos cedides

Pàgines especials
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La Diputació de Barcelona ha en-
tregat a l’Ajuntament de Martorell
el projecte bàsic per a la primera
fase d’intervenció per rehabilitar
la torre de Santa Llúcia, també co-
neguda com a torre Bassols. És un
edifici rural documentat des del se-
gle XIII i declarat Bé Cultural
d’Interès Local. La torre està si-
tuada a la zona dels polígons in-
dustrials de Ca n’Oliveres.

Tot i que encara no s’ha fet
públic el contingut del projecte
lliurat per la Diputació, des de
l’Ajuntament informen que es
tracta d’una “primera actuació”
per conservar la torre de Santa
Llúcia, més que una rehabilita-
ció completa de l’edifici.

Així mateix, el projecte, que ha
estat dirigit pel Servei de Patri-
moni Arquitectònic Local, té com
a objectiu definir les actuacions
d’urgència necessàries per frenar
la degradació que pateix la torre
de Santa Llúcia i garantir la se-
guretat de les estructures. 

La inversió prevista per al
conjunt de les intervencions és de
423.273 euros. Engloba actua-
cions de desmuntatge d’elements

inestables, apuntalament, con-
solidació i reparació d’estructures
en mal estat. També inclou la for-
mació de noves cobertes provi-
sionals, que substituirien les que
falten i evitarien l’entrada d’aigua
de pluja a l’interior i millorarien
l’estabilitat dels murs de l’edifici.

TESTIMONI HISTòRIC LOCAL
La torre de Santa Llúcia és una
casa senyorial documentada des
de l’any 1208, però Alfred Mau-
ri, vicepresident del Centre d’Es-
tudis Martorellencs, explica que
en realitat és “el resultat de mol-

tes reformes” i per això també
s’hi troben finestres gòtiques o
decoració neoclàssica.

Mauri assegura que és im-
portant recuperar la torre perquè
és “un referent i un testimoni de
la història de Martorell”. A més,
creu que és lamentable que l’A-
juntament no fes cap actuació
durant 10 anys.

El consistori va adquirir la
torre de Santa Llúcia el 2007,
però fins al 2017 no hi va fer res.
De fet, estava oberta, així que va
quedar abandonada i desem-
parada en mans del vandalisme.

Mar Sifre
MARTORELL

Pere Miró publica el disc
‘Esbirro’ amb Scaramanga

MÚSICA4El saxofonista mar-
torellenc Pere Miró ha estrenat
l’àlbum Esbirro amb la banda
Scaramanga. Es tracta del segon
disc del grup, que està format
també pel guitarrista Héctor
Martín, l’organista Abel Boque-
ra i el bateria Arnau Julià.

Esbirro continua explorant
les sonoritats del quartet amb
Hammond, però sent fidel al
seu so i al compromís amb el
rhythm and blues instrumental.

A l’àlbum, a més, es podran
escoltar les composicions de
Miró i Martín, que el 2021 van
iniciar el projecte de la banda,
passades per la recepta de Sca-
ramanga. De fet, aquest segon
disc es va gravar el febrer de
2023 al Medusa Estudio, l’estu-
di de Manu Guix i Roger Rodés.

La presentació d’Esbirro es

va fer el 12 de maig a la Sala Mi-
lano de Barcelona i de cara a l’es-
tiu tindran més dates de concerts
que anunciaran a les seves xar-
xes socials.

Scaramanga va començar el
seu projecte musical el 2021 i
l’octubre del mateix any ja van
publicar el seu primer disc ho-
mònim. Des de llavors sempre
van buscar conformar una re-
cepta que inclogués l’exotisme,
la potència, el ritme, l’elegància
i l’humor, sense deixar de ban-
da la crítica social. Unes claus
que van aconseguir aleshores i
que encara mantenen.

Per altra banda, també hi
ha el compromís de presentar
una oferta de rhythm and blues
instrumental, una proposta que
té bona acollida a casa nostra i
que els anima a seguir.

Torre de Santa Llúcia data del segle XIII. Foto: Diputació de Barcelona

Primer pas per a la rehabilitació
de la torre de Santa Llúcia

El saxofonista Pere Miró. Foto: Guillermo Puertolas
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Castellví | Sant Esteve

SEGURETAT4L’Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca ha gas-
tat més de 400.000 euros en la
col·locació de càmeres de video-
vigilància “per incrementar la se-
guretat als carrers de la ciutat”, tal
com informen des del consistori.

Les càmeres que s’han col·lo-
cat, sis en un primer moment,
estan situades a l’avinguda Cons-
titució, a l’accés a la ciutat per
l’autovia A2 i al carrer Esport. A
més, també cal sumar les que ja

hi eren als Jardins Pedemonte.
Des de l’Ajuntament expliquen
que els nous dispositius són
“una eina per a possibles inves-
tigacions que hagin de portar a
terme els cossos policials i, al-
hora, serveixen com a element
dissuasiu d’actes delictius”.

Les càmeres comparen en
temps real les matrícules dels ve-
hicles amb les bases de dades de
llistes negres i blanques. Quan co-
incideixin, hi haurà una alerta.

HABITATGE4La SAREB, Socie-
tat de Gestió d’Actius proce-
dents de la Reestructuració Ban-
cària, ha acceptat l’oferta d’1,7
milions d’euros que l’Ajunta-
ment de Sant Andreu de la Bar-
ca els ha fet per comprar un so-
lar a la carretera de Barcelona, al
centre del municipi. Allà s’hi
construirien uns 40 habitatges
de protecció oficial, bona part
d’ells de lloguer.

L’alcaldessa Ana Alba ha ex-
plicat que ara estan redactant
amb el Ministeri de Transports,
Mobilitat i Agenda Urbana un
conveni per tenir finançament de
l’Estat per a la construcció d’ha-
bitatges. 

A més, Alba ha defensat que la
futura compra del solar és un ex-
emple de l’esforç de l’Ajuntament
“per disposar d’un parc públic
d’habitatge de protecció oficial”.
També ha afegit que “l’habitatge és
una qüestió d’estat” i que ha estat
“una operació llarga i complexa”.

I és que la vicepresidenta
del govern central Nadia Calvi-
ño va explicar el mes d’abril que
una de les mesures del govern
espanyol pel que fa a l’habitatge
era la cessió de terrenys destinats
a lloguer social o assequible.  I
Sant Andreu de la Barca va ser
un dels exemples que va posar
per a aquesta operació.

Mentrestant, el Ple del març
de Sant Andreu va aprovar una

modificació del planejament ur-
banístic per generar més habitatge
públic. De fet, l’1 d’abril es va po-
sar la primera pedra a la promo-
ció de 36 pisos de protecció oficial
que es construeixen al solar que
abans ocupava la brigada muni-
cipal. Va ser llavors quan l’alcal-
dessa va explicar que estaven en
negociacions per adquirir una
propietat de la SAREB, que és el
solar que ara volen adquirir.

El solar que adquirirà l’Ajuntament de Sant Andreu. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament comprarà un
solar per fer-hi 40 pisos socials

400.000 euros per instal·lar
càmeres de videovigilància

Treball | Demanen millores salarials a les llars d’infants 
Les treballadores de les escoles bressol municipals de Sant Andreu de la Barca
han demanat obrir negociacions amb l’Ajuntament per aconseguir una millora

salarial i ampliar el personal que atén infants amb necessitats específiques.

Instal·lació d’una càmera de videovigilància. Foto: Ajuntament 

SANT ESTEVE4Fa cinc anys,
un regidor va portar l’Ajunta-
ment al jutjat del contenciós-ad-
ministratiu per una presumpta
il·legalitat relacionada amb una
assignació de 200 euros men-
suals que percebien alguns re-
presentants municipals que no
estaven en règim de dedicació
exclusiva ni parcial, durant el
mandat comprès entre els anys
2011 i el 2015.   

Aquest recurs es va presen-
tar contra un acord que va sub-
scriure el Ple, en concret el 24 de
juliol del 2017, pel qual s’acor-
dava l’anul·lació de l’apartat dels
pressupostos municipals que
van recollir aquesta mensualitat
en forma fa dos mandats. 

Ara, el Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya (TSJC)
ha desestimat el recurs conten-
ciós-administratiu que va pre-
sentar aquest regidor l’any 2018.
Per tant, s’allunya cap sospita
d’il·legalitat en aquestes retri-
bucions. Des de l’Ajuntament,
per la seva banda, han reaccio-

nat positivament a la decisió. En
aquest sentit, el consistori re-
corda que “sempre” ha tingut
clar que aquestes assignacions
econòmiques eren legals. 

Per altra banda, les mateixes
fonts defensen que la finalitat
d’aquelles retribucions que van
rebre alguns regidors entre els

anys 2011 i 2015 era la “d’ajus-
tar-se” als objectius de com-
pensació econòmica, “mitjan-
çant retribució o indemnització
de les dedicacions especials que
desenvolupaven els càrrecs elec-
tes”, és a dir, com una manera
de compensar les tasques que fe-
ien els regidors al consistori.

Ajuntament de Sant Esteve Sesrovires. Foto: Arxiu

Desestimen el recurs contra uns
sous de regidors de Sant Esteve

Sant Esteve | El 5 de juny comença la temporada de piscina
Des del 5 juny i fins al 3 de setembre la piscina d’estiu estarà oberta cada dia des de
les 10 h i fins a les 20 h. El Complex Esportiu ofereix quatre tipus d’abonaments. A
més, durant els mesos de juny i juliol es realitzaran cursos intensius de natació.

CASTELLVÍ4Comença la tem-
porada de festes majors i Cas-
tellví de Rosanes inaugura la
seva el primer cap de setmana de
juny. El divendres dia 2 s’estre-
na amb el pregó a càrrec del cas-
tellvinenc Daniel Anglès, direc-
tor artístic del programa Eufòria.

Durant la primera jornada
també se celebrarà el sopar de
germanor, on cadascú ha de por-
tar el seu menjar, i cap a les 23 h
inicia el Ball de Festa Major amb
Koktel JAS. Més tard, tindrà lloc
el concert amb Alricokoco.

Les activitats infantils i per a
tota la família s’aniran celebrant
fins al diumenge 4 de juny, quan
tindrà lloc la Fira de l’Agricul-
tura, el Comerç i les Entitats. 

A més, també hi haurà ac-
tuacions de l’Escola de Música i
Dansa, així com de gegants i cas-
tellers. A la tarda i al vespre es fa-
ran diferents espectacles d’arts
escèniques -des de titelles fins a
malabars amb llum i foc- que po-
saran la cirereta al pastís al cap
de setmana de Festa Major a
Castellví de Rosanes.

Àpats de germanor i gresca 
a la Festa Major de Castellví

Sopar de germanor a la Festa Major 2022. Foto: Aj.de Castellví



23 de maig del 2023Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
13 | 

línianord.cat



Olesa de Montserrat
| 14

línianord.cat 23 de maig del 2023

Abrera

ENSENYAMENT4Per fi han co-
mençat les obres d’ampliació de
l’institut Creu de Saba d’Olesa de
Montserrat. Les obres, molt re-
ivindicades per la comunitat
educativa durant anys, perme-
tran donar cabuda als cursos de
batxillerat que actualment estan
ubicats en mòduls prefabricats a
l’exterior de l’edifici.

Els treballs d’ampliació te-
nen un pressupost de més
d’1.300.000 euros i s’estan des-

envolupant sense interferir el
normal funcionament del centre.

L’institut Creu de Saba va co-
mençar a funcionar el curs 2007-
2008 amb tres línies d’ESO, i des
de l’inici el centre ja estava con-
cebut per acollir aquesta am-
pliació.

El nou edifici tindrà gairebé
800 m2, repartits en planta bai-
xa, primera i segona i estarà
connectat amb l’actual part de
l’institut mitjançant un passadís.

MEDI AMBIENT4Des del 2020
els municipis catalans de més de
20.000 habitants estan obligats
a presentar el seu Pla d’Emer-
gència per Sequera a l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA). Pel
que fa a Olesa de Montserrat, ha
rebut una avaluació desfavora-
ble. L’única de les ciutats del
Montserratí que l’havia de lliu-
rar i que ha tingut un resultat fa-
vorable és Sant Andreu de la
Barca. Els plans d’Esparreguera
i Martorell, al seu torn, estan a
l’espera d’avaluació, després que
la primera documentació que
van lliurar rebés un suspens. 

Fonts de l’Ajuntament d’O-
lesa de Montserrat declaren que
ja estan preparant el document
de resposta al requeriment. El
problema, argumenten, és que
“des del departament de Medi
Ambient fa un mes que miren de
parlar amb el tècnic de l’ACA per
assegurar-se que presenten el
correcte, però no dona resposta”.

Amb tot, confirmen que conti-
nuaran insistint per posar-se en
contacte amb l’ACA.

Des del consistori afegeixen
que, de totes maneres, no tenen
pressa en rebre una avaluació
favorable del Pla d’Emergència
per Sequera perquè estan aplicant
“mesures d’estalvi d’acord amb
l’estat d’alerta dictaminat per l’A-
CA”. A més, asseguren que tam-
bé estan portant a terme “mesu-

res més estrictes en el consum
municipal”.

Per la seva banda, des del
grup ecologista Les Agulles cre-
uen que per fer front a la seque-
ra actual i a les futures “cal una
implicació màxima de tots els es-
taments”. De fet, destaquen que
“no només s’ha de treballar per
afrontar-ne les conseqüències,
sinó que cal posar l’accent en la
prevenció”.

La manca d’aigua preocupa al país. Foto: Sasikan Ulevik/Unsplash

Olesa, al setembre: encara té un
suspens al seu pla de sequera

En marxa les obres per
ampliar l’institut Creu de Saba

Salut | El CAP d’Olesa incorpora personal sanitari
En l’última reunió entre l’alcalde d’Olesa, responsables del CAP, de CatSalut i de

Mútua de Terrassa, qui té la concessió, van arribar a un acord per cobrir la totalitat de
la plantilla mèdica i d’infermeria que mancava al CAP d’Olesa per baixes i jubilacions.  

Obres a l’institut Creu de Saba. Foto: Ajuntament d’Olesa 

TRANSPORT4A partir de l’estiu
estarà disponible la nova línia
de bus que anirà d’Esparreguera
a Barcelona, passant per Abrera.
En total seran 13 busos per sen-
tit de dilluns a divendres, excep-
tuant els festius i el mes d’agost.
Deu d’aquests busos tindran l’inici
i el final del trajecte a Esparre-
guera, els altres tres serviran per
ampliar l’actual línia Igualada-
Barcelona. De totes maneres, tots
ells faran parada a Abrera. 

L’ampliació del servei de
transport per anar a Barcelona
està operada per l’empresa Mon-
bus i tindrà un cost anual de
350.000 euros, que assumirà
la Generalitat de Catalunya.

Les millores en el transport
públic entre Abrera, Esparre-
guera i Barcelona han sigut àm-
pliament reivindicades per la
ciutadania i els ajuntaments du-
rant els darrers anys. 

De fet, l’ampliació del servei
arriba després de la reunió que
els alcaldes d’Olesa, Abrera i
Esparreguera van mantenir amb

el secretari de Mobilitat i Trans-
ports de la Generalitat a princi-
pis del març.

La trobada va servir per re-
clamar solucions a les deficièn-
cies del servei, així com fer arri-
bar les queixes per incompliment
d’horaris, l’oferta insuficient de

places i les dificultats de comu-
nicació amb la companyia per
part dels usuaris.

L’anunci de la nova línia de bus
Esparreguera-Abrera-Barcelona
arriba menys de dos mesos des-
prés de la reunió amb el departa-
ment de Mobilitat i Transports.

Autobús de l’empresa Monbus. Foto: Ajuntament 

Nova línia Esparreguera-Abrera
de bus per anar a Barcelona

PROMOCIÓ4Abrera ha pre-
sentat tretze candidatures, totes
d’elles d’empreses diferents, al
12è Concurs d’Iniciatives Em-
presarials del Baix Llobregat
Nord, emmarcat en el programa
“Fem Xarxa, Fem Empresa”.

L’objectiu del certamen és re-
conèixer i premiar l’esforç em-
prenedor i alhora promoure la
cultura emprenedora entre el
jovent del territori. 

Tanmateix, el Concurs d’I-
niciatives Empresarials també
cerca augmentar la projecció

externa dels serveis d’assesso-
rament i acompanyament dels
projectes empresarials.

Enguany les categories eren
Idea Jove de Negoci, Empresa
creada a partir de l’any 2020, Re-
lleu de negocis del Baix Llobregat
Nord i Compromís amb l’eficièn-
cia energètica i la sostenibilitat.

En aquesta dotzena edició
s’han presentat 55 candidatures
entre els vuit municipis del Baix
Llobregat Nord. Els premis es fa-
ran públics el 12 de juny, en un
acte que se celebrarà a Martorell.

Tretze empreses locals opten
a un premi d’emprenedoria

Cartell Concurs Iniciatives Empresarials. Foto: Ajuntament d’Abrera

Tràmits | Es pot sol·licitar per internet el certificat d’empadronament
L’Ajuntament d’Abrera ha posat en marxa un nou tràmit per internet per obtenir un volant o
certificat d’empadronament individual. El tràmit es pot fer a la web de la seu electrònica del
consistori. A més, també han publicat un manual per saber els passos que cal seguir per sol·licitar-lo.
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SEGURETAT4La Policia Local
d’Esparreguera ha posat en fun-
cionament una nova grua amb
un rètol groc florescent que la fa
molt més visible. El vehicle sub-
stitueix la grua anterior, que ja
tenia 16 anys d’antiguitat.

La nova adquisició ja es pot
veure circular pel municipi i es
tracta d’un camió Isuzu M55
amb la transformació per a la
funció de grua. De fet, permet ar-
rossegar vehicles de molt més

pes que l’anterior. A més, la no-
vetat de la grua també és que in-
corpora el color groc florescent
que permet identificar-la a dis-
tància, tal com va aprovar el
Departament d’Interior en la
nova normativa.

Es preveu que d’aquí a dos
anys tota la flota de vehicles de la
Policia Local ja tingui la nova re-
tolació incorporada. Com ja és el
cas d’altres tres cotxes patrulla i
quatre motocicletes.

URBANISME4El Ple de l’Ajun-
tament d’Esparreguera va apro-
var en la darrera sessió del man-
dat el Pla d’Acció de l’Agenda Ur-
bana. Un document que recull 61
accions validades a través del
procés participatiu que es va
engegar l’octubre i que vol acon-
seguir els objectius sostenibles
planejats per l’Agenda 2030.

Els quatre reptes estratègics
en els quals es fonamenta el Pla
d’Acció de l’Agenda Urbana són:
la connexió del municipi amb
l’entorn i els barris, la regenera-
ció del teixit urbà, l’impuls d’un
model socioeconòmic sostenible
i la promoció d’una ciutadania
informada. 

El Pla, que ha estat redactat
per l’empresa Paisaje Transver-
sal, es va aprovar amb els vots fa-
vorables de tots els grups polítics,
excepte la CUP i el regidor no
adscrit, que es van abstenir.

Algunes de les accions més
destacables que recull el Pla és la

reordenació de l’espai del Tor-
rent del Mal, la rehabilitació i re-
ivindicació de la Colònia Sedó i
la connexió amb els camins ru-
rals. Això pel que fa al primer
punt estratègic.

Sobre la regeneració del tei-
xit urbà, es posen en el centre els
barris perifèrics i les zones del
centre no consolidades, així com
l’ampliació d’equipaments.

Per altra banda, per impulsar

un model socioeconòmic soste-
nible es facilitarà la coordinació
entre comerços i entitats i s’im-
pulsarà iniciatives associades
als productes de proximitat.

El quart punt estratègic pre-
tén la promoció d’una ciutadania
informada, participativa i activa.
Per això, es desenvoluparan pro-
grames per a la integració labo-
ral, però també espais de co-
municació virtuals i presencials.

Paisatge d’Esparreguera. Foto: Ajuntament

Esparreguera aprova un 
pla en línia amb l’Agenda 2030

La Policia Local estrena 
una grua amb nova retolació

Societat | Ja es poden sol·licitar les beques menjador 
Fins al dia 29 de maig les famílies poden demanar les beques individuals de menjador escolar que

gestiona el Consell Comarcal del Baix Llobregat. El tràmit s’ha de fer per internet al web de la
institució. L’Ajuntament d’Esparreguera ofereix suport en la tramitació per a qui ho necessiti.

Nova grua de la Policia Local d’Esparreguera. Foto: Ajuntament

URBANISME4Del 17 al 19 de
maig havia de tenir lloc la sub-
stitució de l’enllumenat públic a
leds al sector del Bosc del Mis-
ser, el que podia provocar alguns
talls puntuals en el subminis-
trament elèctric. Però al final En-
desa va decidir que no es podia
portar a terme el recanvi.

Després de la revisió efec-
tuada pels operaris de la com-
panyia de la instal·lació d’ali-
mentació elèctrica a l’enllumenat
públic del Bosc del Misser, es va
constatar la impossibilitat d’e-
fectuar el canvi de llumeneres
sense realitzar estudi previ per
part d’Endesa.

PRòXIMA VISITA
En els pròxims dies tècnics de la
companyia es desplaçaran a Coll-
bató per tal d’estudiar quines són
les accions necessàries que cal fer
per poder portar a terme el can-
vi amb condicions de seguretat i
amb les mínimes afectacions.

Per altra banda, el febrer l’A-
juntament de Collbató va posar

en marxa la substitució de l’en-
llumenat públic per instal·lar no-
ves lluminàries de tecnologia
Led. A més, també es van reno-
var 27 quadres elèctrics de co-
mandaments existents.

Les actuacions tenien com a
objectiu garantir una major con-

tinuïtat del servei, reduint així el
nombre d’incidències i els talls de
subministrament, i alhora obte-
nir més eficiència i ser més sos-
tenibles gràcies a la reducció de
prop del 70% del consum que su-
posava la instal·lació de les llu-
minàries Led. 

El canvi de l’enllumenat haurà d’esperar. Foto: Ajuntament

Aturen el canvi d’enllumenat
públic al Bosc del Misser 

SALUT4El 28 de maig és el Dia
Internacional d’Acció per a la Sa-
lut de les Dones i durant la set-
mana prèvia Collbató ha celebrat
diferents xerrades i tallers per
posar en el centre del debat la
importància d’establir una mi-
rada feminista en la medicina.

El dimarts 23 de maig a les
18.30 al Casal de Cultura té lloc
Menopausa, solucions 360º. Es
tracta d’una xerrada que pretén
donar consells per millorar els
símptomes a través de l’alimen-
tació, l’activitat física o les emo-

cions, tot abordant-ho des de di-
ferents punts de vista.

A més, en l’última setmana
també s’han celebrat tallers so-
bre salut bucodental, així com
espais de meditació Tai-Chi, per
millorar la salut física i mental.

El programa d’actes ha estat
organitzat per la Regidoria d’I-
gualtat de l’Ajuntament, el Con-
sell Comarcal del Baix Llobregat
i el Servei Català de Salut, amb
la col·laboració d’entitats locals
i l’Institut Català de Salut. Totes
les activitats són gratuïtes.

Collbató celebra la Setmana
de la Salut de les Dones

Cartell de la Setmana de la Salut de les Dones. Foto: Ajuntament 

Cultura | L’Hora del conte amb Teatre La Forja
Divendres 26 de maig a la Biblioteca Sibil·la Durfort de Collbató se celebrarà l’Hora
del conte, acompanyada amb la confecció d’una manualitat. L’activitat la duu a
terme la companyia de Teatre La Forja i està pensada per a infants fins als 6 anys.
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Esports

Passats els Reis de 2022, Toni
Olivares (Les Franqueses del
Vallès, 1988) va reservar la casa
estiuenca d'una família anglesa
a Cunit per al cap de setmana de
la Final a Quatre de Copa Cata-
lunya, que era l'11 i el 12 de
juny. "Malgrat que vam comen-
çar el curs amb tres victòries i
tres derrotes, tenia claríssim que
si tocàvem les tecles precises, l'e-
quip s'hi classificaria", recorda
l'entrenador del CB Granollers,
que va tenir molta punteria.

Olivares volia que el grup es
concentrés desconnectant del
bàsquet fora dels entrenaments
i partits al pavelló. Divendres, el
dia abans de la competició, el
grup va arribar a aquell espai en-
cantador i ja va compartir mo-
ments de piscina, tenis taula o
billar, i va gaudir de la progra-
mació esportiva a la televisió.

"Malgrat que poden passar
moltes coses, en la cara dels ju-
gadors veia que seríem campions
de Copa Catalunya, i ho vam
aconseguir superant el CB Tar-
ragona B i, en la final, a un gran
JAC Sants", recorda, orgullós,
l'entrevistat, que ha renovat una
temporada més amb l'entitat.

Al CB Granollers se sent
com a casa. Quan hi va arribar,
es va trobar un equip "mental-
ment fos" que venia de perdre la
seva plaça a Lliga EBA després
de guanyar només dos partits
[dels 12 de la temporada, redu-
ïda per la covid, al grup C4]. Oli-
vares va fitxar dos líders que co-

neixia molt bé i que continuen
a l'equip, Àlex Castro i Jonny
Seidi. "Són dues peces clau a la
pista i al vestidor", celebra.

Des d'una cantonada de la
banqueta intenta veure el que
està passant amb una perspec-
tiva "més tranquil·la". "Soc un
entrenador molt actiu que vol
transmetre calma als jugadors. Si
em noten nerviós, és que ja no
puc més", es retrata Olivares,
sempre disposat a escoltar els es-
portistes perquè tenen un punt
de vista diferent del seu.

ELS CAMPS DE FUTBOL
És molt observador. Massa, se-
gons la seva parella. De petitó
acompanyava als camps de futbol
al seu pare, Juan QuinoOlivares,
entrenador. Seia a la banqueta
amb ell i veia les seves variants
tàctiques. Com que no volia ser el

fill de, va triar el bàsquet, on va
veure que passaven més coses en
menys temps i, a més, era l'esport
de les seves amistats. "L'aposta
m'ha sortit bé", celebra.

Sempre pensa que pot créi-
xer més i assolir nous reptes.
"Has fet un pas enrere", li va ad-
vertir molta gent quan va deixar
el CB Martorell, amb qui havia
estat campió del grup C2 de
Lliga EBA i quartfinalista de la
fase d'ascens a LEB Plata, per
fitxar pel CB Granollers, de
Copa Catalunya. "Era una cate-
goria que volia conèixer i vam
tenir la sort d'aconseguir l'as-
cens, i a la primera", comparteix.

Aquesta temporada ha lide-
rat la permanència a Lliga EBA,
un altre "gran èxit" per a un club
formatiu. "És una recompensa
molt merescuda i lluitada amb la
nostra filosofia com a fil con-

ductor, superant lesions en mo-
ments importants i assolint 12
victòries, que en són moltes per
salvar-se. Estic orgullós dels
meus jugadors", confessa.

Els seus inicis a la banqueta
van ser a casa, a les categories in-
feriors del CB Les Franqueses, on
cada any "era una muntanya
russa". "La meitat de l'equip po-
dia tenir molta experiència i
potser per a la resta era el seu
primer any. L'objectiu era formar
i fer créixer els jugadors i juga-
dores", recorda Olivares.

Fomenta que els seus equips
siguin famílies perquè la quí-
mica i la generositat es traslla-
di a la pista, on tothom es deixa
l'ànima defensant, sap quin pa-
per té i se sent útil. L'eina és la
sinceritat: "Hi ha esportistes als
qui els costa que el tècnic sigui
sincer amb ells, i l'únic camí per

millorar és compartir les coses
bones i les dolentes".

Els cops l'han fet molt més
pacient. La seva primera tem-
porada dirigint un sènior, al CB
Argentona, a Segona Catalana,
va perdre la categoria: "Les me-
ves idees i exigència no encai-
xaven en un sènior ni tampoc en
un grup en què els jugadors
s'entrenaven després de treballar
i/o estudiar". Una experiència
que li va servir per prioritzar
sempre l'equip.  

RAÜL LAITA, UN “MIRALL”
Després viuria dues temporades
al Masnou Basquetbol com a
ajudant de Raül Laita, que va
ser el seu "mirall" per la "tran-
quil·litat que transmetia i el
seu control de la situació". Junts
van arribar al CB Martorell, on
van començar el curs amb cinc
derrotes consecutives. Laita va
marxar del club i Olivares va
passar a ser el primer entrena-
dor. Un repte immens.

"Vaig sentir molt vertigen,
moltíssim, i l'equip va respondre
increïblement bé, amb nou
triomfs seguits que ens van aju-
dar a veure les coses més clares.
Els pas pel CB Martorell va ser
un clínic de gestió esportiva i
mental. Cap esportista era del
poble i havien de fer un esforç
gran per anar-hi", valora.

Li encanta fer fotos i té l'iP-
hone ple d'imatges del seu peti-
tó, en Luca. Els concerts, però,
prefereix recordar-los amb la
memòria i el cor. "Quan veig algú
que no deixa de gravar, em fa rà-
bia perquè penso que no està
gaudint del moment", lamenta,
sempre empàtic, Olivares.

Toni Delgado
MARTORELL

Toni Olivares és observador
»L’exentrenador del CB Martorell fomenta que els seus equips siguin i se sentin una gran família 

» “Soc un entrenador molt actiu que busca transmetre calma als jugadors”, es retrata el franquesí

L’entrenador franquesí Toni Olivares donant instruccions a l’equip durant un temps mort. Foto: CB Granollers

Bàsquet | Torna el 3x3 del CB Esparreguera
El pròxim 1 de juliol serà la jornada del retorn del 3x3 del CB Esparreguera i les
inscripcions, de categories premini fins a veterans i veteranes, es tancaran el 23

de juny. La Plaça del Centre i la pista del Ramon Martí seran els escenaris. 
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Viuen línia

La Isabel té un nadó de sis mesos i està in-
còmoda, alguna cosa no va bé i això ha
començat a afectar les relacions amb el
seu fill i amb la seva parella. Un dia es re-
troba amb una amiga de qui s’havia dis-
tanciat, la Blanca, que té un embaràs avan-
çat, molts dubtes i els temors d’una futura
mare que, a més, tindrà el nadó sola. 
A l’espai La Badabadoc de Barcelona.

Teatre

Malparida
Laura Verazzi

Socunbohemio és el nom artístic i del pro-
jecte musical iniciat pel jove Artur Viñas.
Després d’haver publicat dos EP, el can-
tautor ha publicat aquesta primavera el
seu disc de debut: Contes de les quatre es-
tacions (Vida Records). Es tracta d’un re-
cull de tretze cançons que expliquen una
història d’amor en la qual les quatre es-
tacions tenen un paper important.

Música

La Sica, de 14 anys, està obsessionada
amb la idea que el mar retorni el cos de
son pare, que va naufragar a la gallega
Costa da Morte. Recorrent aquells penya-
segats, coneix en Suso, un noi de 15 anys
estrany com ella, que espera l’arribada
d’Ofèlia, la mare de totes les tempestes.
La Sica investiga les circumstàncies de l’ac-
cident i s’endinsa en un dolorós viatge.

Pelis i sèries

Sica
Carla Subirana

Contes de les quatre estacions
Socunbohemio

John Berger
La Virreina Centre de la Imatge (al número 99 de la Ram-
bla de Barcelona) va inaugurar el 12 de maig l’exposició
Permanent Red, dedicada a la figura de l’escriptor i crític

d’art John Berger. La mostra, que es podrà veure fins al 15
d’octubre, és “una de les completes que s’han fet fins

avui” de la trajectòria de Berger, tal com destaquen des
del museu. Es tracta d’una exposició que aprofundeix en
la ideologia de Berger, molt d’esquerres i molt crític amb
el capitalisme i amb les desigualtats provocades per la 

diferència de classes socials i pel poder adquisitiu.

B U S Q U E T SQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El carismàtic periodista Xavier Graset
ens ensenya a degustar i viure la vida d’u-
na manera pausada. Un peculiar dietari
que ens farà reflexionar sobre el cicle dels
dies. “Hi trobareu calendari, hi trobareu
allò que ens ha fet créixer i com ha anat
canviant tot plegat, i compto que, en cer-
ta manera, també us hi trobareu vosaltres”,
anuncia el mateix autor.

Llibres

La pausa dels dies
Xavier Graset

|Humanity
El futur de la humanitat és a les teves mans en aquest nou videojoc que

barreja la fórmula de trencaclosques i joc de plataformes. Per a PC i PS 4 i 5.  

Fo
to

: T
w

itt
er

 (@
la

vi
rre

in
ac

i)

Sergio Busquets (Badia del Vallès, 1988) era
un dels vestigis que quedaven d’aquell Barça
que ens ho va donar tot. El passat 10 de maig,
però, l’encara capità del conjunt blaugrana va
anunciar que el 30 de juny serà el seu últim

dia a l’equip. Les reaccions del món del futbol
en general i de l’entorn culer en particular no
es van fer esperar. “És el jugador més intel·li-
gent amb qui he jugat mai”, va declarar Xavi
Hernández, que ha estat company, entrena-
dor i sobretot amic de Busquets. Però els elo-
gis i els agraïments no són l’única cosa que

s’ha endut Busi en els seus últims dies com a
jugador del Barça: l’equip va guanyar la Lliga
el dia 14, després de vèncer l’Espanyol amb

un 2-4. La rua de l’endemà per celebrar
aquest títol i el del primer equip femení va

ser, també, un comiat per al número 5.

Famosos

Ser un dels jugadors clau del millor Barça
Ho ha guanyat tot amb el club de la seva vida i amb la Selecció

Anunciar que deixa l’equip
Ho va dir uns dies abans de guanyar una última Lliga amb el Barça

Tristor i agraïment
Els culers s’han desfet en elogis cap al capità, a qui enyoraran
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ENVELLIMENT

Hauríem de reduir el consum d’aliments molt calòrics,
com la mantega, l’oli de gira-sol o els fruits secs

NEURONES

CALORIES

EQUILIBRI

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ
Les capacitats d’aprenentatge i de memòria es veurien millora-
des amb una dieta de restricció calòrica, segons un estudi coor-
dinat des de l’Institut de Neurociències de la UAB (INC-UAB). Els
canvis cerebrals associats a la pèrdua de memòria durant l’enve-
lliment es podrien veure atenuats gràcies a una dieta baixa en
calories, amb restricció d’aliments com l’oli de gira-sol, la mante-
ga, la cansalada o els fruits secs, que són hipercalòrics. 

Segons la investigació, els resultats demostren que hi ha una
millora cognitiva derivada del consum hipocalòric a causa de la
reducció dels nivells d’inflamació i la pèrdua neuronal de l’hipo-
camp. La recerca s’ha fet a partir de rates velles, algunes amb
restricció calòrica i altres amb aliment constant, per analitzar els
efectes sobre l’hipocamp. Els rosegadors amb una dieta hipoca-
lòrica han mostrat millors resultats en els testos de reconeixe-
ment espacial d’objectes, una prova que es porta a terme per
determinar els seus nivells de memòria. D’aquesta manera, els
professionals recomanen fer modificacions a la dieta, prioritària-
ment als adults, per mantenir-la equilibrada. Així es promouria
un envelliment sa i disminuirien els dèficits de l’edat.

Una dieta hipocalòrica contribueix a atenuar alguns efectes
cognitius de l’envelliment, com la pèrdua de memòria

Les claus

El consum d’aliments hipercalòrics causa inflamació 
del teixit de l’hipocamp i contribueix a la pèrdua neuronal 

Els metges especialistes recomanen fer modificacions,
sobretot als adults, per mantenir una dieta equilibrada 
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Dieta hipocalòrica i memòria

Viu en línia
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